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Die Sitzung wurde auf Deutsch abgehalten 

 

English protocol of the session:  
- The next AStA meeting will be on the 21th Janurary-  

 

 
Important announcements and resolutions 

 
- The AStA is moving to Notion! How do societies work online, what tools do they 
need? 
- 10th-13th February: big cellar cleanup, there will be a container in front of the 
entrance, please clear out, as it is an escape route! 
- AStA StuPa trip is coming up, yay! Last beds are still free! 
 

TOP 1: Welcome and regularities (protocols) 
 

Emil (Spre) opens the meeting at 14:19 and establishes that the meeting is quorate 
with 8 votes, 9 including the autonomous societies. 
 
Spre asks whether the first meeting should be held despite the late invitation. 
 
9/0/0 
Yes/No/contained 

TOP 2: approvements of minutes  
Resolution:  
 
17.12.24 
9/0/0  
Yes/no/contained 
 
The meeting was quorate. Autonomous societies without voice.  



 

TOP 3: Messages and Enquiries  
 

I. Chairs:  
 

This happened: 
 
- Attempts are being made to introduce a 4-day week for Chairs, i.e. not working on 
Fridays. It is still working moderately, but will soon be better. Chairs should also have 
time for university and weekends. 
- AStA moves to Notion! Chairs already use it anyway, now societies should be 
added. Notion is how you design it, that's why: What do you need? (Chairs want to 
do a lot of structural work in their legislature and Notion is one of them. Ex: Creating 
how-to templates for events so that some things run smoothly and more quickly 
despite changes of position) 
- Met Julia Verlinden and Jakob Blankenburg (MPs, Green Party and SPD), we 
talked a lot about housing and mobility (Germany ticket), a bit about local politics. It 
was very nice and a constructive exchange. Good contact if they get re-elected. 
- AStA StuPa trip: There are still 16 beds available! Invite people, it is now open to 
everyone! 
- Chairs met with the vice president of the GradSchool, who is back from parental 
leave, it was a good conversation 
 
- Riesa report (PFUI): Great success, 3 busses from Lüneburg, many came via 
Hamburg or Leipzig. The activity, in which people from Lüneburg took part, went well 
and did not experience too much repression. It was a great feeling to see how many 
people resisted. Learning: Left-wing organisations can organise a lot very quickly. It 
was very time-consuming and yet it worked well! Thanks to everyone involved. 
 
 
 

This is coming up:  
 
- Prof Dr Terhechte has passed away; he was a professor of law, among other 
things. There is a memorial service. 
- Conrad celebrates reopening! 
- Teaching Day on 15.01.2025 
- AStA StuPa trip is being prepared at full speed! 
- fzs members' meeting is in Lüneburg in March 
- Summer Open Air booking has started 
- Lüneburg Weeks Against Racism will take place soon, Chairs support them 
- Chairs are doing an interview with the Speaker's Corner next week 

 
 

II. Societies:  
 
ARCHIPEL: nothing new to report, but question about expense allowances for 
speakers. 

Chair: The discussion has already taken place and always decided against it, 
because then the work is accompanied by an obligation and accountability that 
is not wanted. It was on the agenda at the last closed meeting, but had to be 



postponed due to time constraints. Everyone should talk about it again in 
societies and ask for opinions. It's also difficult because of power imbalances 
in larger units: who gets paid and who doesn't? And of course there is not an 
endless supply of money. This decision would also require a change to the 
StuPa statutes. Chairs research what the formal way would be to decide this. 
You could also research how other ASten do it, they always have slightly 
different structures, but it might still be helpful to be able to assess the 
situation. Chairs are understanding and have also asked the university 
whether you could get ECTS, but that's certainly not possible. 

 
VAKUUM: has written a plan until the end of April and is keen to collaborate with 
other societies, as the Theatre. 
 
Theatre: have chosen a play for the summer and are now selecting the roles, are 
slowly getting into rehearsals. It will be “A Woman of No Importance” by Oskar Wild. 
It's a social critique and a bit feminist. It's going to be very cool. 
 
Unikino: the film was good last week. Tonight is “Anatomy of a Fall”, a French 
courtroom drama, come along at 8pm HS1! 
 
Öko?-logisch!!: on 28th January at 4pm, there will be a lecture with the Department 
for Radicalisation Prevention, Engagement and Nature Conservation on the topic of 
right-wing ideologies in ecology and nature protection. They are very hyped and 
excited, please help to advertise it. Not much else new. Problem still: mobilizing new 
people, because many are leaving. Happy if you could share ideas on how to recruit 
new people! 
 Unikino: we'll be facing the same problem in autumn.  

PFUI: Attending lectures has worked very well for us! The Market of 
Opportunities works less well. 
Chair: Yes, our experience is that the Market of Opportunities doesn't work 
well. People don't come. Personal approaches in the canteen queue, speaking 
to people you know personally, insisting. 
VAKUUM: Introducing yourself in the context of other, well-attended events, 
for example during Freshers' Week, works. 
Chair: and being against something specific also works well at Students 
Against the Right, doesn't it? 
Chair: Brainstorm what works well: Mamma Mia action, events against 
fascism, when the Freshers' Party tickets were sold, showing Barbie film,... 
PFUI: simply attend an event at the university or something similar to the 
presentation and recruit there too 
Spre: Summer Open Air will also be big. 
How many societies have this problem?  Öko?-logisch!!, Kino und VAKUUM 

 
Finance: Has finished the annual accounts. If you find an email in your inbox, please 
answer all the questions by the end of the week! 
 
 
 

TOP 4: Check in: Capacities of Societies 

 



Chair: We get a lot of requests to contribute to demonstrations and similar and we 
don't have the capacity, but we feel bad to always just pass on responsibility to 
others. What are your capacities? Where are things going well enough to fit in a 
speech at a demo or similar? 
 
AntiRa: we like to be informed, but we are about 4 people and have little time. 
Telegram is good. 
 
PFUI: we are actually quite available, but not everyone is in Lüneburg at the moment 
and Studis Gegen Rechts still overlaps too much with PFUI, hopefully it will soon be 
more separate. 
 
QUARG: Now the Tuntenshow iand Queer lecture are coming up, so a lot, but we'd 
like to get informed. Telegram is good. 
 
Öko?-logisch!!, VAKUUM and ARCHIPEL: happy to get informed, mail or telegram. 

 
 

TOP 5: Cellar Clear Out 
 
Chair: We have to clear out the cellar, we want to create space there. The corridor is 
blocked, although it is actually an escape route, so it needs to be cleared out. From 
10th-13th February, there will be a container in front of the basement entrance and it is 
essential that departments radically sort out their areas during this time. Clear out as 
much as possible. The lunatic has already been informed, the dsi will also be written 
to. It's going to be a big action. 
Overall, how are you using the basement at the moment, is it useful as it is or what 
do you actually need? Think about it until next week, then we can draw up a plan 
together. 

TOP 6: Notion 
 
How do you actually work online? What can we take into account from you while we 
are changing over? 
 
Some of you may have missed the message about the Notion changeover. It will be 
sent out again. 
 
Are people already working with Notion?  Yes, several. 
 
Please collect until next week! 
 

TOP 7: Various 
 

- Chair: Collecting difficulties and topics for the Presidium, the next Jour Fixes are 
in February, we want to collect more for this. 

o QUARG: Mail addresses are being changed and we are now working 
with clear names, one can't change one’s name, it's very stupid. 
Everyone should be able to change what they want to change in their 
names. Guidelines on how to do this would also be cool. (This has not 
yet been discussed in plenary) 



- Chair: Yes, mails will be changed! We also have explanatory guidelines that are 
easier to understand than those from the university. It's so important to the 
university that everyone knows this because otherwise it will lose contact with 
students. All you have to do is log in. There used to be such an old mail portal, 
‘Pronto’, then another one, ‘Samoware’, but now the server is also being 
changed, so all the imaps and so on are being cut. By the way: we all have 
free Microsoft Office with Leuphana Mail! 

 
  
                   Next meeting on 21th Janurary in presence at Mufuzi.    
As there are no further questions, Emil (Spre) closes the meeting at 15:13.  
 
 

Deutsches Protokoll der Sitzung  
- Die nächste AStA Sitzung wird am 21.01. stattfinden – 

 
Wichtige Ankündigungen und Beschlüsse 

 
- Der AStA zieht zu Notion um! Wie arbeiten Referate online, was brauchen sie 

für Tools? 
- 10.-13.02. große Keller Aktion, es wird ein Container vor dem Eingang stehen, 

bitte entrümpeln, da Fluchtweg! 
- AStA StuPa Fahrt steht an, juhu! Letzte Betten sind noch frei! 

 
TOP 1: Begrüßung und Regularien 

 
Emil (Spre) eröffnet die Sitzung um 14:19 und stellt fest, dass die Sitzung mit 8 
Stimmen, 9 inklusive der autonomen Referate, beschlussfähig ist 
 
Spre fragt, ob die Erste Sitzung trotz später Einladung abgehalten werden soll. 
.  

9/0/0 
Ja/nein/enthalten 
 

TOP 2: Genehmigung von Protokollen 
 
Beschluss: 
 
17.12.24 
9/0/0 
Ja/nein/enthalten 
 
Die Sitzung war beschlussfähig. Autonome Referate ohne Stimmrecht. 
 
 
 
 

TOP 3: Mitteilungen und Anfragen  
I. Spres:  



 
Das stand an:  

 
- Es wird versucht, eine 4 Tage Woche für Spres einzuführen, also Freitags 

nicht zu arbeiten. Klappt noch mäßig, bald besser. Spres sollen auch Zeit für 
Uni und Wochenende haben. 

- AStA soll auf Notion umziehen, Spres verwenden das sowieso bereits, jetzt 
sollen Referate dazugeholt werden. Notion ist wie man es sich designt, 
deswegen: Was braucht ihr? (Spres wollen insgesamt viel Strukturarbeit 
machen in ihrer Legislatur und Notion gehört dazu. Bsp: How-To-Vorlagen für 
Events kreieren, damit trotz Postenwechsel manches reibungslos und 
schneller abläuft) 

- Julia Verlinden und Jakob Blankenburg getroffen (MdBs, GRÜNE und SPD), 
es ging viel um Wohnen und Mobilität (Deutschlandticket), bisschen über 
Lokalpolitik. Es war sehr nett und ein konstruktiver Austausch. Guter Kontakt, 
falls die wieder gewählt werden. 

- AStA StuPa Fahrt: Es sind noch 16 Betten frei! Gerne weitererzählen, 
inzwischen offen für alle! 

- Spres haben sich mit der Vizepräsidentin der GradSchool getroffen, die aus 
Elternzeit zurück ist, war ein gutes Gespräch 

 
- Riesa-Bericht (PFUI): Großer Erfolg, 3 Busse aus Lüneburg, viele über 

Hamburg oder Leipzig gekommen. Die Aktion, bei der Menschen aus 
Lüneburg mitgemacht haben, verlief gut und hat nicht zu viel Repression 
erfahren. Starkes Gefühl zu sehen, wie viele sich widersetzen. Learning: Linke 
Organisationen können sehr schnell sehr viel organisieren. Es war sehr 
aufwendig und hat trotzdem gut funktioniert! Danke an alle Beteiligten. 

 
Das steht an:  

 
- Prof. Dr. Terhechte ist verstorben, er war unter anderem Jura Professor. Es 

gibt eine Gedenkfeier. 
- Conrad feiert Wiedereröffnung! 
- Tag der Lehre am 15.01.2025 
- AStA StuPa Fahrt wird auf Hochtouren vorbereitet! 
- fzs Mitglieder*innen-Versammlung ist im März in Lüneburg 
- Sommer Open Air booking ist losgegangen 
- Lüneburger Wochen Gegen Rassismus finden bald statt, Spres unterstützen 

die 
- Spres machen nächste Woche ein Interview mit dem Speaker’s Corner 

zusammen 
 

 
Mitteilungen Referate: 

 
 
ARCHIPEL: nichts Neues zu berichten, jedoch Frage nach Aufwandsentschädigung 
für Referent:innen 

Spre: die Diskussion gab es bereits und immer dagegen entschieden, weil 
dann geht mit der Arbeit eine Verpflichtung und Rechenschaft einher, die nicht 
gewollt ist. Auf letzter Klausurtagung stand es auf TO, aber musste aus 



Zeitgründen vertagt werden. Alle sollen nochmal in Referaten drüber reden, 
Meinungen abfragen. Schwierig ist es auch wegen Machtgefällen in größeren 
Referaten: wer wird bezahlt und wer nicht? Außerdem gibt es natürlich nicht 
endlos Geld. Diese Entscheidung bräuchte auch eine Satzungsänderung im 
StuPa. Spres recherchieren einmal, was der formale Weg wäre, um das zu 
beschließen. Man könnte auch einmal recherchieren, wie andere ASten das 
machen, die haben immer etwas verschiedene Strukturen, aber trotzdem evtl 
hilfreich, um die Laage einschätzen zu können. Spres sind verständnisvoll, 
haben auch mal an der Uni nachgefragt, ob man ECTS bekommen könnte, 
aber das geht sicher nicht. 

 
VAKUUM: hat einen Plan für bis Ende April geschrieben und hat Lust auf 
Kooperationen mit anderen Referaten, machen was mit Theater zusammen. 
 
Theater: haben Stück für Sommer ausgewählt und machen jetzt die Rollenauswahl, 
starten langsam richtig in die Probe rein. Es wird „Eine Frau ohne Bedeutung“ von 
Oskar Wild. Es ist eine Gesellschaftskritik und etwas feministisch. Es wird sehr cool. 
 
Unikino: letzte Woche war der Film gut. Heute Abend ist „Anatomie eines Falls“, ein 
French Courtroom Drama, kommt gerne um 20Uhr HS1! 
 
Öko?-logisch!!: am 28.01. um 16 Uhr ist eine Vorlesung mit der Fachstelle für 
Radikalisierungsprävention, Engagement und Naturschutz zum Thema Rechte 
Ideologien in Ökologie und Naturschutz. Sie sind sehr gehyped und gespannt, gerne 
Werbung dafür machen. Sonst nicht viel neues. Problem noch: Nachwuchs, weil viele 
gehen. Gerne Ideen erzählen, wie man neue Leute anwerben kann! 
 Unikino: das Problem kommt im Herbst auch auf uns zu.  

PFUI: In Vorlesungen rein gehen hat für uns sehr gut geklappt! Markt der 
Möglichkeiten klappt weniger gut 
Spre: Ja dass Markt der Mögklichkeiten nicht gut klappt ist auch unsere 
Erfahrung. Leute kommen nicht. Persönliche Ansprachen in Mensaschlange, 
persönlich Bekannte ansprechen, insistieren. 
VAKUUM: Im Kontext von anderen, gut besuchten Veranstaltungen sich 
vorstellen, zum Beispiel während der Erstiwoche geht das 

 Spre: und gegen etwas konkretes sein klappt doch auch gut zeigt SGR, oder? 
Spre: Brainstorm was gut funktioniert: Mamma Mia Aktion, Verantstaltungen 
gegen Faschismus, als die Ersti Party Tickets verkauft wurden, Barbie Film 
zeigen,… 
PFUI: eine zum Referat passende Verantstaltung der Uni oder so einfach 
auch besuchen und da anwerben 
Spre: Sommer Open Air wird auch groß. 
Wie viele Referate haben denn dieses Problem?  Öko?-logisch!!, Kino und 
VAKUUM 

 
 
Finanzreferat: Sind mit Jahresabschluss fertig. Falls ihr eine Email im Postfach habt, 
alle Fragen bis Ende der Woche beantworten! 
 

TOP 4: Kapazitätenabfrage Referate 
 

 



Spres: Wir bekommen super viele Anfragen, was zu Demos beizutragen und so und 
haben keine Kapazitäten, aber fühlen uns blöd, immer Verantwortung an andere 
abzudrücken. Was sind Eure Kapazitäten? Wo läuft es gut genug, dass Redebeitrag 
auf Demo o.ä. noch reinpassen würde? 
 
AntiRa: wir werden gerne informiert, aber sind ca 4 Menschen und haben wenig Zeit. 
Über Telegramm ist gut. 
 
PFUI: wir sind eigentlich gut verfügbar, aber es sind gerade nicht alle in Lüneburg 
und Studis Gegen Rechts ist noch zu sehr überschnitten mit PFUI, hoffentlich ist es 
bald getrennter. 
 
QUARG: Jetzt steht die Tuntenshow iund Queere Ringvorlseung an, also viel, aber 
gerne schreiben. Über Telegramm ist gut. 
 
Öko?-logisch!, VAKUUM und ARCHIPEL: gerne informieren, Mail oder Telegramm. 
 
 

TOP 5: Keller Aufräum Aktion 
 
Spres:  

- Spres: Wir müssen den Keller aufräumen, wir wollen da Platz schaffen. Flur ist 
zugestellt, obwohl er eigentlich Fluchtweg ist, der muss leegeräumt werden. 
10.-13.02. wird ein Container vor dem Kellereingang stehen und es ist 
essenziell, dass Referate in dieser Zeit ihre Bereiche radikal aussortieren. So 
viel wie möglich entrümpeln. Das lunatic ist schon informiert, dem dsi wird 
auch noch geschrieben. Es wird eine große Aktion. 

- Insgesamt, wie nutzt ihr den Keller gerade, ist er cool wie er ist oder was 
braucht ihr eigentlich? Überlegt euch das bis nächste Woche, dann kann man 
zusammen einen Plan erstellen. 

 
 

TOP 6: Notion 
 
Spres: 

- Wie arbeitet ihr online tatsächlich? Was können wir berücksichtigen von Euch, 
während wir gerade umstellen? 

-  
- Manche haben die Nachricht zur Notionumstellung wohl übersehen. Sie wird 

nochmal verschickt. 
-  

Arbeiten Menschen bereits mit Notion?  Ja, mehrere. 
-  
- Gerne bis nächste Woche sammeln! 

 
 

TOP 7: Verschiedenes 
Spres:  

- Sammeln Schwierigkeiten und Themen für das Präsidium, im Februrar sind die 
nächsten Jour Fixes, dafür wollen wir noch mehr sammeln. 



o QUARG: Mailadressen werden ja umgestellt und es wird jetzt mit 
Klarnamen gearbeitet, das kann man nicht umstellen, das ist sehr doof. 
Es sollen alle an ihren Namen ändern können, was sie ändern wollen. 
Leitfaden dafür wäre auch cool, wie man das macht. (Darüber wurde 
noch nicht im Plenum geredet) 

- Spre: ja, Mails werden umgestellt! Von uns gibt es dazu auch Erklärleitlinien, die 
verständlicher sind als die von der Uni. Der Uni ist so wichtig, dass das alle 
wissen, weil sie sonst den Kontakt zu Studis verliert. Man muss sich einfach 
nur einloiggen, mehr muss man nicht machen. Früher gab es so ein uraltes 
Mailportal, „Pronto“, dann ein anderes, „Samoware“, aber jetzt wird auch der 
Server umgestellt, also alle imaps und so werden gecuttet. Übrigens: wir 
haben alle kostenlos Microsoft Office mit der Leuphana Mail! 

 
 
 
Nächste Sitzung am 21.01. in Präsenz im Mufuzi.    
Da es keine weiteren Fragen gibt, schließt Emil (Spre) die Sitzung um 15:13. 
 


